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Všechny dárky
jako na dlani

Více informací na:www.alza.cz/vanoce

S přehlednou aplikací máte
celé Vánoce pod palcem

• Zrychlený výdej dárků na pobočkách

• Rychlý a spolehlivý nákup

• Bezpečné a rychlé platby
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„NA ŠEDESÁTIČLENNÝ
SBOR SE TĚŠÍM NEJVÍC“
PÍSNIČKÁŘ XINDL X CHYSTÁ VELKÝ KONCERT K NOVÉ DESCE STRANA 8

Svátek: Šarlota, Zoe

Vizovice.
Vánoce tu
už začaly
Různé barvy, dekory, tvary
i velikosti skleněných ruč-
ně vyráběných vánočních
ozdob jsou k vidění v Gale-
rii Mariette v podzámčí ve
Vizovicích na Zlínsku. Gale-
rie už dvacátým rokem
představuje různě zdobe-
né vánoční stromy, s ozdo-
bami s tradičními dekory
i moderní trendy. „Letošní
ročník je vzpomínkový.
Prošli jsme archivy a před-
stavujeme dekory, které
s námi za 20 let prošly,
procházejí nebo jsme jimi
začínali,“ říká autorka vý-
stavy Iva Mynářová. ČTK

Lidem chyběl kontakt,
vrátili se do hospod
Čepované pivo. Covidový boom lahvového piva je minulostí, Češi opět začali chodit „na jedno“. Nové
trendy. Vládly ležáky, propadly se silné speciály a nealko. Pivovarníci. Bojí se dalších omezení STRANA 2

inzerce
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Čepovaného piva
se prodalo více,
české tradiční
požitkářství covid
nezastavil. Přesto-
že na čas ovlivnil
běžný život.

Pivu, které hospodský nače-
puje, se podle posledních
zpráv Českého svazu pivova-
rů a sladoven dařilo. Jeho vý-
roba vzrostla o dvě procenta.
Množství uvařeného piva bě-
hem letošního září zároveň
ale ovlivnilo také propad lah-
vového piva. To naopak slavi-
lo úspěchy především v loň-
ském roce.
„Výsledky čepovaného

piva nám dělají radost. Těší
nás, že se hosté do hospod po-
stupně vracejí. Posezení s ka-
marády je pro Čechy důležité
i za současných podmínek.
Vloni bylo znát, že opakova-
né restrikce ovlivňují ná-
vštěvnost restaurací, a lidé
i proto více kupovali pivo
v lahvích,“ uvedla výkonná
ředitelka Českého svazu pivo-
varů a sladoven Martina
Ferencová. Podle svazu se
meziročně vyrobilo více piva
v plechovkách. U piva v PET
lahvích pokračoval naopak

déle sledovaný pokles po-
ptávky.
Výroba ležáků, které v Čes-

ku patří k nejžádanějším pi-
vům, byla v letošním září vyš-
ší o 3,1 procenta. Opět se po-
tvrdil trend rostoucího zá-
jmu o „plná piva“, tedy svrch-
ně kvašená piva se stupňovi-
tostí 11–12. Jejich výroba me-
ziročně vzrostla o 10,7 %.
Pokles byl ale i v tomtomě-

síci charakteristický pro „sil-
ná piva“, která tentokrát osla-
bila o 28,2 procenta. Ještě
méně se pak vyrobilo nealko-
holických piv, jejichž popula-
rita významně roste s dob-

rým počasím. „Další vývoj na
pivním trhu sledujeme s oba-
vami. Každé nové omezení
ovlivňuje tisíce majitelů hos-
pod a restaurací. I přestože je
komunikace s ministerstvem
zdravotnictví nyní spíše obtíž-
ná, náš svaz a pivovary zde
vždy byly proto, aby svým
obchodním partnerům po-
máhaly,“ komentuje šéfka
svazu Ferencová rozhodnutí
regulátora, podle něhož má
personál těchto provozoven
od začátku listopadu kon-
trolovat na vlastní náklady
doklady o bezinfekčnosti
hostů. MET

Lidé, kteří během sportov-
ních utkání použijí pyrotech-
niku, by nově mohli být po-
trestáni pokutou. Dokument
po schválení Senátem teď
míří k podpisu prezidenta.
Aby měly správní úřady mož-
nost kontroly recidivy, navrh-
lo ministerstvo vnitra nový
typ přestupku zapisovat do
rejstříku trestů.
V praxi bude prokazování

přestupku podle návrhu ob-
dobné jako u trestné činnosti
spjaté s projevy diváckého ná-
silí, které se nemusí přímo vá-
zat na místo sportovní akce,
ale na souvislost s návštěvou
sportovní akce. Postižitelní
by měli být podle autorů

předlohy i ti, kteří se cíleně
vyhýbají hromadným přesu-
nům na fotbalové stadiony,
aby je nemohla sledovat poli-
cie. ČTK

Český svaz pivovarů a sladoven
s obavami sleduje požadavaky
ministerstva zdravotnictví.

● Úřad navrhuje, aby od listopa-
du personál hospod kontrolo-
val bezinfekčnost svých hostů.
To může být problém a provo-
zovatelé hospod odmítají pře-
bírat zodpovědnost. Tvrdí, že
své hosty, kteří odmítnou
prokázání, vyhazovat nebu-
dou. Nemají ani zákonné
možnosti pro takové jednání.

● Svaz sdružuje pivovary,
sladovny a další instituce,
které se přímo či nepřímo

podílejí na výrobě piva v Čes-
ké republice. Mezi členy jsou
rovněž chmelaři, výrobci pivní-
ho skla, etiket, technologic-
kých a technických zařízení
pro pivovarský sektor, vzdělá-
vací instituce a další subjekty.

● Svaz navazuje na tradici,
která sahá až do druhé polovi-
ny 19. století. Hlavním cílem
svazu pivovarů a sladoven
je prosazování a obhajování
práv a společných zájmů
členů. Je rovněž členem
evropského pivovarnického
sdružení The Brewers of
Europe.

Umí odpad
z kanálu
zase vyčistit
Plzeň má nový fekální vůz,
který umí odsáté odpadní
vody po mechanickém
vyčištění opětovně použí-
vat k proplachu a jeho pě-
tistupňový systém recykla-
ce je možné přirovnat
k mechanické části čistírny
odpadních vod. za vůz
Vodárny Plzeň zaplatily
11 milionů korun. ČTK

Zkažené maso

50
Veterináři na Prachaticku
odhalili, že ve výrobně keba-
bů bylo 1300 kilogramů masa
neznámého původu nebo pro-
šlého. Další mražené maso
bylo na dvoře. Dva mrazíren-
ské sklady veterináři zavřeli,
firma neměla na jejich pro-
voz povolení. Ve správním
řízení jí hrozí pokuta až 50
milionů korun. ČTK

Roboti v Dextrum
Fulfillmentu
Společnost Dextrum Ful-
fillment otevřela v Pasko-
vě na Frýdecko-Místecku
robotizovaný sklad pro
takzvaný fulfillment,
tedy skladování a expedi-
ci zboží, které se prodává
hlavně prostřednictvím
e-shopů. Jde o první ta-
kové distribuční centrum
v Česku. Pracovat tam
bude zatím deset lidí. Stro-
je zastanou práci desítek
zaměstnanců.

Česko chce více
spolupracovat
s Tchaj-wanem
Česko a Tchaj-wan chtějí
pokračovat ve spolupráci
ve vědě, zdravotnictví,
kybernetické bezpečnosti
a dalších oblastech. Pova-
žují to za důležité zejmé-
na v současné epidemii
koronaviru i v době po ní.
Na schůzce se na tom
shodli senátor Jiří Drahoš
a tchajwanský ministr
pro vědu a technologie
Wu Cung-cong. ČTK

MAFRA

Hospody mají obavy kvůli kontrolám svých hostů

Pokuta

100
Pokuta až do 100 tisíc korun
hrozí těm, kteří na stadionu
i mimo něj v rámci sportovní
akce použijí pyrotechniku.
Hrozit jim bude rovněž zákaz
vstupu na stadiony. Změny
přináší přestupková novela,
kterou schválil Senát.

Podvodníci

1500
Na internetu se objevily pod-
vodné stránky vydávající se
za Českou poštu. Uživatele
lákají na možnost vysoké
výhry a ke stažení aplikace,
která je připraví o 1500 ko-
run týdně. Uvedla to antiviro-
vá firma Avast, která jen od
neděle zablokovala přístup
na podvodné weby 6000
uživatelům. ČTK

Zážitky za stamiliony

750
Tolik milionů od června do
září utržil český zážitkový por-
tál Slevomat. Je to nejlepší
výsledek za 11 let fungování
firmy. K rekordnímu výsledku
nejvíce přispěly prodeje tu-
zemských dovolených a zážit-
ků. Podobný úspěch firma
čeká také o Vánocích. ČTK

Reklama v médiích

12,9
O inzerci v médiích je velký zá-
jem. Tisk zaznamenal mezi
médii největší nárůst inzert-
ních příjmů. Oproti loňsku si
polepšil o 9 procent na 12,9
miliardy korun. Největšími
hráči jsou televize. Za 9 měsí-
ců tohoto roku inzerenti utra-
tili 43,2 miliardy korun. ČTK

KrátceČeši se ve velkém
vrátili do hospod

Pyrotechnika. Na
stadionu s trestem

ČTK
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„Nepřítelem není
ministerstvo, ale
koronavir. Buďme
rozumní, nechejme
se očkovat,“ řekla
přednostka plicní
kliniky Thomayero-
vy nemocnice.

Epidemie covidu-19 se podle
ministra zdravotnictví Ada-
ma Vojtěcha stala epidemií
neočkovaných. Podle dat o ší-
ření nákazy za říjen tvoří
74 procent pozitivně testova-
ných a 63 procent hospitalizo-
vaných. Pokud by se proočko-
vanost zvýšila, bylo by mož-
né zrušit „třeba zítra“ všech-
na protiepidemická opatření,
řekl ministr. Ředitel Ústavu
zdravotnických informací
a statistiky Ladislav Dušek
očekává, že se situace ještě
více zhorší. Do konce roku
čeká kolem 2000 hospitalizo-
vaných s covidem-19. „Pokud
bychombyli stoprocentně na-

očkovaní, tak bychom viděli
maximálně třetinová čísla,“
uvedl. Tím, že mutuje, je vi-
rus podle pneumoložky a ná-
městkyně ministra zdravot-
nictví Martiny Koziar Vašáko-
vé „čím dál chytřejší“. V pří-
padě nakažlivější mutace del-
ta, která nyní v Česku převa-
žuje, má 40 procent nakaže-
ných nemoc s příznaky.
„Pokud je kvůli těžkému

průběhu covidu-19 člověk
hospitalizován na jednotce
intenzivní péče, má jen asi
poloviční šanci, že přežije,“
řekla Vašáková, která je záro-
veň přednostkou plicní klini-
ky Thomayerovy nemocnice.
Připomněla, že stoprocentně
účinné látky proti covidu ne-
existují. A také vyzvala Če-
chy, aby se šli očkovat. Proto-
že ti, co očkování nemají,
ohrožují nejen ostatní, ale
také celé zdravotnictví. Ke
stížnostemna Vojtěchovomi-
nisterstvo uvedla, že tento
úřad není nepřítelem, ale je
to koronavir, což by si Češi,
kteří k problému šíření covi-
du přistupují nezodpovědně,
měli uvědomit. ČTK a MAP

Epidemie
odpůrců

Zdravotníci
postaví kurník
Zdravotničtí záchranáři
Miroslav Ouzký a Matěj
Břeský plánují vyrazit do
Tanzanie, aby tam pomoh-
li v domově pro nemocné
děti. Postaví jim tam kur-
ník pro slepice a vylepší
zařízení kuchyně. iDNES.cz

Nenakoupíte
Lidé zítra ve státní svátek
ke vzniku Českosloven-
ska ve velkých obchodech
nenakoupí. Zákon o pro-
dejní době nedovoluje v
tento den provoz prodej-
nám nad 200 metrů čtve-
rečních. Zavřené tak bu-
dou například hypermar-
kety a supermarkety. ČTK

Sklárna opraví brusírnu
V harrachovské sklárně na Jablonecku obnovují historic-
kou brusírnu skla, která je národní kulturní památkou.
Budova brusírny z kamene a cihel byla postavena v roce
1895 a dochovala se v ní původní technologie s brusičský-
mi stánky s pohonem transmisemi od vodní turbíny. Do-
dnes je funkční a místní skláři na ní stejně jako před lety
brousí skleněné díly lustrů a leští sklenice. Na snímku vle-
vo je majitel sklárny František Novosad. 3x ČTK

Brno má
„nové“ ulice
V Brně skončila rekonstruk-
ce ulic Solniční, Opletalova
a části České, které se na-
cházejí v historickém jádru
města. Práce trvaly dva
roky a stály 110 milionů
korun. Úpravy se dotkly
vodovodu, kanalizace,
plynovodu, horkovodu,
kabelů a povrchů ulic. Pri-
mátorka Brna Markéta
Vaňková uvedla, že se se-
šlo více investorů. „Rekon-
strukcí prošlo 394 metrů
vodovodu z let 1925 až
1926 a 365 metrů kanaliza-
ce z let 1890 a 1899,“ uvedl
generální ředitel Brněn-
ských vodáren a kanalizací
Jakub Kožnárek. Podle něj
se kanalizace v Solniční uli-
ci nachází v hloubce osmi
metrů v blízkosti historic-
kých hradeb. ČTK

Zvedá se také zájem o očková-
ní u mladých lidí.

● Nejvíce ohrožená skupina
nad 60 let se ale očkovat
z nejrůznějších důvodů ne-
chce. Řekl to v Rádiu Impuls

šéf Sdružení praktických léka-
řů Petr Šonka.

● Odborníci stále častěji upozor-
ňují, že se odpůrci očkování
nechávají ovlivnit dezinfor-
mačními zprávami.

Podléhají dezinformacím

Covid v odpadní vodě

Studie Zdravotního ústavu
Ostrava provedená v září
mezi očkovanými seniory ve
vybraných domovech v Mo-
ravskoslezském kraji potvrdi-
la u většiny těchto lidí neutra-
lizační protilátky proti koro-
naviru. Senioři, kteří navíc co-
vid-19 v minulosti prodělali,
vykazovali ještě silnější imu-
nitní odpověď.

● Vzorky krve byly odebrány
165 lidem s průměrným vě-
kem 82 let ze tří zařízení pro
seniory v kraji. Všichni klien-
ti zapojení do studie v těch-
to zařízeních pobývali mini-
málně od začátku letošního
roku a v prvním čtvrtletí byli
očkováni dvěma dávkami
vakcíny Moderna. Více než
třetina z těchto klientů při-
tom podle zdravotní doku-
mentace koronavirus na pře-
lomu roku prodělala.

● V Moravskoslezském kraji je
aktuálně nejhorší situace
z celé země.

● Hygienici společně s policis-
ty chystají v příštím týdnu
rozsáhlé kontroly dodržová-
ní opatření proti šíření
covidu-19. V každém okrese
bude v terénu jedna až dvě
kontrolní skupiny.

● Brno, Ostrava a Plzeň budou
stejně jako Praha provádět
rozbor vzorků odpadních
vod, který poslouží k mapo-
vání epidemie covidu. Moni-
toring splašků umožňuje zís-
kat poměrně přesné infor-
mace o výskytu viru v dané
lokalitě, a to s několikaden-
ním náskokem před klinický-
mi příznaky onemocnění.

Krátce
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„Mám to pod kon-
trolou.“ Věta, kte-
rou slýcháváme od
lidí, kteří to pod
kontrolou nemají.
Týká se to závislá-
ků všech kategorií.

Táňa abstinuje třináct let.
Konzumace alkoholu ji při-
vedla téměř na práh smrti.
V nejtěžší chvíli života ji rodi-
če dovedli až k vratům Apoli-
náře, ikonickéhomísta nejen
českých alkoholiků, ale i dal-
ších závislých.
Vymanit se ze závislosti ne-

bylo pro Táňu, se kterou jsme
hovořili během setkání
u Apolináře, snadné. V počát-
cích, kdy se od pití pokoušela
osvobodit vlastním úsilím, se
jí nedařilo. Až lékaři ji naved-
li správným směrem. Teď je,
jak doufá, její abstinování tr-
valé.

Ženymívají tajemství, ale
také dobré skrýše
Téma ženského alkoholis-

mu česká společnost dlouho
přehlížela. Ženy pily leckdy
stejnou ligu jako mužští šam-
pioni, ale nechlubily se tím.
Svou alkoholovou vášeň větši-
nou dovedně skrývají, takže
na včasnou léčbu někdy bývá
pozdě. „Moje první žena byla
vždy společenská, v dobrém
rozmaru, i kvůli tomu jsem si
s ní začal,“ vzpomíná Michal.
Příběh jeho první manželky
neskončil dobře. Pár měsíců
po svatbě začal doma nachá-
zet tu láhev rumu, tu placati-
ci vodky. Pití bylo třeba ve spí-
ži za bramborami, v prádelní-
ku, v koupelně mezi pracími
prášky a saponáty na nádobí.
Manželství skončilo rozvo-
dem, Michalovy snahy dostat
ženu do léčebny se nesetkaly
s kladnou odezvou. Jeho ex
nakonec spáchala sebevraž-
du.

Typy alkoholiček se mění,
vyrovnávají se mužům
To, že se ženy stále zdatně-

ji vyrovnají mužům nejen
v profesích, ale i v pití, „zavi-
nila“ právě rovnoprávnost.
Když rovnost, tak ve všem. Zá-
vislosti kopírují vývoj společ-
nosti. Platí také to, že žena se
skleničkou už není faux pas,
ale normalita.

Zatímco před čtyřiceti lety
byla typickou pacientkou
adiktologů žena mezi třicít-
kou až čtyřicítkou a s dětmi,
momentálně je to spíše čtyři-
cátnice až padesátnice, s již
dospělými dětmi a single, pří-
padně s partnerem, též výraz-
ným konzumentem.
Změnila se ale i léčba alko-

holiček u samotného Apoliná-
ře. „Ženské oddělení disponu-
je v současnosti čtyřiadvaceti
lůžky a řádná léčba trvá čtyři
měsíce,“ vysvětluje Olga Peci-
novská, vedoucí lékařka žen-
ského lůžkového oddělení
Kliniky adiktologie. Změnil
se zároveň hierarchický pří-
stup. „Dříve jsme pacientky
oslovovali příjmením a titu-
lem, dnes je to osobnější a po-
užíváme jen křestní jméno,“
říká Pecinovská.

Z plesu odcházejí v deset,
vadí jim opilci na parketu
Abstinující alkoholička

Táňa, jejímž příběhem jsme
začali, se čas od času se svými
zkušenostmi svěří, aby i ostat-
ním dokázala, že s démonem
lze úspěšně bojovat. Už se ne-
stydí vystupovat před větším
publikem. „Dřív jsem simuse-
la i před pracovním pohovo-
rem dát pár hltů, tuhle léčbu
trémy jsem brala jako zcela
samozřejmou,“ říká mladá
žena. Když jí někdo během
povídání řekne, že ona nebo
on „to má pod kontrolou“,
jen se útrpně usměje. To si
kdysi říkala také.
Uvědomuje si ale, že nebez-

pečí na ženy s jejím osudem

číhá všude. „Dělámpro zahra-
niční společnost, tam je zvy-
kem, že na výjezdových škole-
ních se nikdy nepije. Zatímco
u českých firem je konzuma-
ce alkoholumálem povinnos-
tí,“ konstatuje bývalá pacient-
ka odvykací léčby Táňa.
Smanželem přesto do společ-
nosti vyrážejí rádi. „Z plesů
ale odcházíme už v deset. To
je doba, kdy parket definitiv-
ně okupují opilejší taneční-
ci,“ uzavírá Táňa zkušenosti.

Méně krve, více promile
Tento a podobné osudy zna-

jí v protialkoholní léčbě žen
všichni adiktologové. „Je
dobře, že už před padesáti
lety si začala společnost ten-
hle problémuvědomovat a lé-
kaři se na nej zaměřili,“ kon-
statuje Michal Miovský, před-
nosta Kliniky adiktologie
VFN a 1. lékařské fakulty (LF)
Univerzity Karlovy Praha
a proděkan 1. LF UK pro
nelékařské studijní progra-
my a celoživotní vzdělávání.
Právě před půlstoletím totiž
rozdělil Apolinář, jak se mu
vždy říkalo, léčení na pán-
skou a dámskou část.
„Je třeba brát nejrůznější

specifika obou pohlaví, už tře-
ba jen proto, že žena má jiné
fyzické předpoklady, napří-
klad má menší množství
krve, proto se v ní alkohol
ředí jinak než u mužů, kteří
mají krve víc,“ připomíná jed-
nu z maličkostí Miovský.
Také proto rostou promile
v krvi u žen při popíjení rych-
leji než u pánů. PAVEL HRABICA

Cvičení po dlouhé době
Havarijní cvičení v ústecké Spolchemii prověřilo součin-
nost vnitropodnikové hasičské jednotky s ústeckými kraj-
skými hasiči a hasiči Správy železnic při úniku nebezpeč-
né látky. Cvičení se uskutečnilo včera po dlouhé době,
loni se kvůli covidu nekonalo. Firma se nechala slyšel,
že tato cvičení chce obnovit. 2x ČTK

Citát

Zatímco muži „občas
slaví“, „občas jim to
také nevyjde“ a podob-
né historky rádi vyprá-
vějí, u žen jsou tyhle
stavy vnímané jako se-
lhání „matky rodu“.
A ta přece nepije!
MICHAELA DUFFKOVÁ
ABSTINUJÍCÍ ALKOHOLIČKA

České rekordy

1/6
Šestina české populace
konzumuje alkohol rizikově.

100
Sto tisíc z nás si dá denně
pět a více skleniček alkoholu.

13,5
V Česku vypije 13,5 procenta
dospělých žen více alkoholu
denně, než je odborníky uzná-
vaná „bezpečná“ dávka.

Pavla Horáková
SRDCE EVROPY

ROMÁN I SRDEČNÍ
ZÁLEŽITOST

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Emancipace se
odráží i v tom,
že ženy víc pijou



Jedním z největších strašáků dneška jsou potíže s nedostatkem inzulinu
v těle, což obvykle bývá zapříčiněno obezitou, nezdravým životním sty-
lem, nedostatkem pohybu a dědičností. Hledáte-li způsob, jak vyrovnat
kolísající hladinu cukru v krvi, vsaďte na účinný přípravek.
Vyzkoušejte DIAMizin® Gurmar – zabiják cukru, ověřený doplněk stravy, který stabilizuje
a udržuje hladinu cukru v krvi a omezuje chuť na sladké. Přípravek obsahuje extrakt z rost-
liny Gymnema sylvestre. Její účinné látky, kyseliny gymnemové, přispívají k optimální hladi-
ně glukózy v krvi a snižují chuť na sladkosti. Napomáhají tak redukci nadváhy.

DIAMizin Gurmar ZABIJÁK CUKRU!

Trpíte atopickým ekzémem?
Pak je neustálé promazávání
suché a svědivé pokožky zřej-
mě vaším denním chlebem.
Hydratace ekzematické po-
kožce uleví, neřeší však příči-
nu problému. Tou je nedosta-
tečná funkce kožní bariéry.
Místo nekonečného mazání a mír-
nění atopických projevů podpořte
u pokožky funkci kožního pláště zod-
povědného za její přirozenou obrany-
schopnost. Pomohou přírodní látky.
Atopos ošetřující krém díky složení
s konopným olejem, rašelinou a pan-
thenolem nejen dlouhodobě hydra-
tuje a zvláčňuje suchou a svědivou
pokožku atopiků i lupénkářů, ale pře-
devším obnovuje její funkci kožního
pláště. Tím je redukována skutečná
příčina kožních problémů.

Řešte ekzém v zárodku,
předejdete obtížím.

Ekzém?
Řešte příčinu,
nejen následky!

Bolest pohybového aparátu chce-
me obvykle vyřešit co nejrychleji
a vrátit se k běžnému životu. Díky
revolučním krystalovým náplastem
lze bolestivé pocity omezit bez che-
mických látek pronikajících do or-
ganizmu.

Zdravotnický prostředek AU-MEDIC blokátor bolesti přerušuje vedení
bolestivého signálu nervovým systémem do mozku díky mikro krystalům
křemíku aplikovaných na malých náplastech, tzv. crystal tapech. Revoluční
finsko-švédský vynález funguje na bázi piezoelektrického jevu a neuvolňuje
tak do organizmu žádné chemické látky. Každý tape zajišťuje úlevu od bolesti
až po dobu 1 týdne.

AU? AU-MEDIC!
DLOUHODOBÁ
ÚLEVA OD BOLESTI

Návšteva lékárny se vyplatí!

^

Žádejte originál.

Pro život v pohodě
Už žádné trápení, starosti ani
vnitřní neklid! Nastal čas pře-
moci psychickou nepohodu
i občasné poruchy nálady, na-
ladit se do pozitivna a opět
se naplno radovat ze života!
Poznejte recept, jak povznést
svou náladu do plusu s jedi-
nečným přípravkem.

Objevte přímou a bezpečnou cestu k plnohodnotnému
životu. Vyzkoušejte tradicí ověřený, originální přípravek
L-Tryptofan Therapill. Tento unikátní doplněk stravy
obsahuje čistý a kvalitní L-tryptofan, jenž je přirozeným
zdrojem hormonu štěstí (serotoninu). Složení je doplněno

o vitamin B6, který přispívá ke snížení míry únavy a vy-
čerpání. L-Tryptofan Therapill vám proto pomůže navrátit
duševní klid a ztracenou pohodu. Při jeho užívání se zá-
roveň nebudete muset obávat nežádoucích účinků, jako je
omezení bdělosti či návykovost.

AU-MEDIC
blokátor
bolesti dopo-
ručuje 92 %
spotřebitelů.

Více informací na www.aumedic.cz

inzerce
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Z berlínské prolé-
začky Triitopia se
sevře žaludek
každému úzkostli-
vějšímu rodiči.

Děti od šesti let výš se v parku
Triitopia na severu německé
metropole mohou proplétat
mezi čtyřmi na sobě nasklá-
danými ocelovými koulemi
a šplhat po visutých provazo-
vých žebřících, dokud se ne-
dostanou na plošinu ve výšce
asi deseti metrů nad lesní pů-
dou. Zprávu o atrakci přinesl
britský list The Guardian.

Když risk znamená zisk
Výstup na Triitopii vypadá

riskantně – a právě o to jde.
Tato šplhací věž postavená
v roce 2018 v berlínském Par-
ku Ludwiga Lessera je symbo-
lem trendu, který v Německu
sílí v posledních pěti letech.

Stále více pedagogů, výrob-
ců a urbanistů tvrdí, že dět-
ská hřiště musí přestat usilo-
vat o absolutní bezpečnost

a místo toho vytvářet nároč-
né mikrosvěty, jež děti učí
zvládat obtížné situace – byť
za cenu občasné zlomeniny.

Pojišťovny přikyvují
„Dětská hřiště jsou ostrův-

ky volného pohybu v nebez-
pečném motorizovaném pro-
středí,“ říká profesor Rolf
Schwarz z Pedagogické uni-
verzity v Karlsruhe, který pů-
sobí jako poradce městských
rad a projektantů dětských
hřišť. „Pokud chceme, aby

byly děti připravené na rizi-
ko,musíme jim umožnit, aby
s ním přišly do styku,“ dodá-
vá. S tím souhlasí i pojišťov-
ny. Například nedávná studie
zjistila, že u dětí, které si v ra-
ném věku zlepšily své pohy-
bové dovednosti na dětských
hřištích, je ve vyšším věku vý-
znamně menší pravděpodob-
nost úrazu.

Svatá trojice hřišť mizí
Jak by hřiště budoucnosti

mohla vypadat, naznačuje ob-

chodní veletrh volnočaso-
vých a sportovních zařízení,
který se koná tento týden
v Kolíně nad Rýnem. Výrobce
lezecké věže Triitopia, společ-
nost Berliner Seilfabrik, tu
představí svou novou sedmi-
metrovou „DNA Tower“ a de-
setimetrovou „Tower4“ s ko-
vovou skluzavkou, po nížmo-
hou úspěšní lezci sjet dolů.

„Naše konstrukce v posled-
ních letech výrazně narostly
do výšky,“ říká spoluředitel
David Köhler, jehož firma vy-
rábí lanové konstrukce dět-
ských hřišť již od 70. letminu-
lého století. „Děti se zpočát-
ku mohou cítit nejistě, když
poprvé lezou po našich sí-
tích, ale ve skutečnosti právě
díky tomu jsou naše kon-
strukce ještě bezpečnější. Pro-
tože když se cítíte nejistě,
jste také mimořádně opatr-
ní,“ říká.
„Svatá trojice dětských

hřišť – klasická houpačka, va-
hadlová houpačka a skluzav-
ka – je na ústupu,“ uzavírá
Steffen Strasser ze společnos-
ti Playparc, jednoho z asi
60 německých výrobců dět-
ských hřišť. HAL a ČTK

Progresivní dětský park Triitopia BERLINER SEILFABRIK

Zlomeniny mají smysl

Návrat
Kolekce zlatých předmě-
tů z krymských muzeí,
která byla v době obsaze-
ní ukrajinského polo-
ostrova Ruskem v roce
2014 na výstavě v Nizo-
zemsku, se má vrátit
Ukrajině. Rozhodl o tom
nizozemský soud. Ruské-
mu odvolání navzdory. AP

Pochybný asistent
Asistent režiséra, který po-
dal herci Alecu Baldwino-
vi smrticí zbraň, byl při
natáčení předchozího fil-
mu propuštěn za podob-
ný incident se střelnou
zbraní.

Bezos plánuje
Komerční vesmírnou sta-
nici se chystá do konce de-
setiletí vypustit soukromá

americká kosmická spo-
lečnost Blue Origin, kte-
rou vlastní zakladatel in-
ternetového prodejce
Amazon Jeff Bezos.

Severní sousedé
Téměř 41 procent Poláků
se domnívá, že Polsko by
mělo co nejdříve urovnat
své spory s Evropskou
unií a přijmout požadav-
ky, které na zemi kladou
unijní orgány. ČTK

Bulharsko čelí čtvrté vlně co-
vidové nákazy, proočkova-
nost 24 procent obyvatel je
přitom v této sedmimiliono-
vé balkánské zemi nejnižší
z celé Evropské unie.
Na covidových odděleních

je nyní v Bulharsku hospitali-
zováno více než 7100 lidí,
z nichž 608 je na jednotkách
intenzivní péče. Více než
90 procent z těchto pacientů
podle oficiálních údajů neby-
lo proti covidu-19 očkováno.
Od začátku pandemie v bal-

kánské zemi se zhruba sedmi
miliony obyvatel covidu-19
podlehlo 23 316 lidí.
Vstup do většiny veřejných

vnitřních prostor je nyní

v zemi podmíněn prokázá-
ním bezinfekčnosti. Nová
omezení vyvolala protesty
a některé politické strany pře-
chodnou vládu obvinily z ne-
zvládnutí pandemie.
Zemi 14. listopadu čekají

parlamentní volby. Do restau-
rací, kin a posiloven odminu-
lého čtvrtka mohou v Bulhar-
sku jen lidé, kteří byli očková-
ni proti covidu-19, nemoc
prodělali nebo mají negativ-
ní test. Zájem o očkování
v zemi od té doby vzrostl.
Bulharské zdravotnictví

nicméně varovalo, že se opat-
ření mohou zpřísnit, pokud
se nepodaří aktuální vlnu ná-
kazy zpomalit. ČTK

Město Valašské Meziříčí
vyhlašuje veřejnou zakázku:

Nemocnice Valašské
Meziříčí – pacht
závodu (koncese)

Žádost o účast podávejte do
pátku 5. listopadu 2021 do 10:00
prostřednictvím nástroje E-ZAK
valasskemezirici.ezak.cz

Stručný popis předmětu veřejné zakázky:

Předmětem koncese je provozování zdravotnického za-
řízení a poskytování zdravotních služeb v tomto zařízení.
Poskytování zdravotních (mixu zdravotních a sociálních)
služeb bude probíhat v areálu nemocnice ve Valašském
Meziříčí, ul. U Nemocnice, které jsou ve vlastnictví Města
Valašské Meziříčí, který bude dodavateli zadavatelem
propachtován. Součástí předmětu je také vybudování
nového pavilonu následné péče s uvažovanou kapaci-
tou 60–120 lůžek do vlastnictví zadavatele.

Více na valasskemezirici.ezak.cz

Krátce

Balkánská země. Nevěří
očkování, plní se špitály

inzerce



Snídaňová nabídka je dostupná denně do 10:30 hod.
ve vybraných restauracíchKFC.

SNÍDANĚ SE VRACÍ!
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Písničkář Ondřej Ládek, zná-
mý jako Xindl X, vypouští
v pátek novou desku s ná-
zvem Terapie. V rozhovoru
pro Metro mluvil nejen o ne-
tradičním vzniku alba, ale
také o chystaném muzikálu
nebo o velkém listopadovém
koncertu v O2 universum.

Byla pro vás tvorba desky
nějaký způsob terapie?
Album se tak jmenuje i pro-

to, že je na němpísnička Tera-
pie. Ale psaní pro mě bylo do
značné míry terapie, protože
jsem celou desku napsal
v době první vlny covidu, za-
vřený u rodičů na chatě. Bylo
to období, kdy svět, jak jsme
ho znali, na nějakou dobu
končil a člověk nevěděl, co
bude druhý den. Hudba na-
jednou byla jednou z jistot,
že můžu ráno vstát a napsat
novou písničku. Všechny
vznikly během asi tří měsíců.
Rok pak ale ještě trvalo nahrá-
vání. Když jsem ty písně po-
slouchal, tak jsem zjistil, že
jsem se vyzpíval z dost osob-
ních věcí, takže deska je
o dost osobnější než minulé.

Mluvil jste o osobnějších
písních. Dříve jste psal
v první osobě, ale netýka-
lo se to vás…
Ano a teď jsem psal v první

osobě – a bylo to o mně. Jsou
to například písně Demoni-

ka, Lovec perel nebo Tady
a teď.

Písněmají často vážná té-
mata, ale jsou oděny do
pozitivních hudebních
kabátů. To byl záměr?
Je to jako, když někdo vaří

jídlo a snaží se vybalancovat
chutě. V písních je to podob-
né. Myslím, že není dobré na-
psat čistě veselou písničku.
Pokud není veselé téma, udě-
lám takový hudební obal.

Textově pořád držíte úro-
veň hodně vysoko. Inspira-
ce v tomto směru vám
ještě nedošla?
Bál jsem se, že by se tomoh-

lo stát. Chtěl jsem si už dlou-
ho napsat svůj muzikál, tak
jsem se chtěl soustředit na lib-
reto, ale zase přišla inspirace
na nové písničky pro desku.

Zaslechl jsem, že jste za-
mýšlel muzikál o konci
světa. A pak přišel covid…
Chtěl jsem moderně zpra-

covat příběh Archy Noemo-
vy. A když se pak začaly dít
věci okolo covidu, říkal jsem
si, že to bych do scénáře ani
nevymyslel, a pokud ano, tak
by mi to nikdo nevěřil. Měl
jsem pocit, že si zahrávám
s ohněm, tak jsem toho radě-
ji nechal. Takže místo abych
psal ve Španělsku muzikál,
psal jsem v Česku na chatě

novou desku. Na podzim
jsem se pomalu k muzikálu
vracel a nyní už si k tématu
dokážu najít odstup a mám
vymyšlený příběh i s postava-
mi. Ale dialogy ještě nepíši.

Během tvorby až do vydá-
ní desky jste několik písní
už vydal jako singly. To už
je v současnosti běžné,
nebo je šance vydat třeba
jen jeden a zbytek držet
pod pokličkou?
To by mi přišlo škoda dělat

rok a půl na desce, aby z ní
lidé znali jen jednu písničku.
Ale třeba píseň Něco je ve
vzduchu vyšla ještě v době,
kdy jsem nepřemýšlel, že

bude nová deska, takže se
nedá asi považovat za klasic-
ký singl k albu. Má chata,
můj hrad z desky také trochu
vybočuje, protože je to píseň
psaná primárně pro televizní
seriál Osada. Také tady jde
o osobnější záležitost, proto-
že jako dítě jsem hodně času
trávil na chatě, jako hrdinové
seriálu.

Poměrně dlouho jste bě-
hem pandemie pobýval
na Tenerife. Jak jste praco-
val na desce na dálku?
Písně vznikly v Česku, na-

hrál jsem ve studiu jen zpěv
a pomocnou kytaru a odjel
na Tenerife s tím, že po návra-
tu budeme s producentem
Daliborem Cidlinským na
desce pracovat dál. A asi tři
věci jsem dal Janu Steinsdör-
ferovi, aby si zkusil najít jiný
pohled na Xindla. Ale situace
tomu chtěla tak, že už jsme
se nevrátili a místo čtrnácti
dnů na dovolené jsme strávili
na Tenerife osm měsíců. Ne-
chci říkat, že deska vznikla
po telefonu, ale z mé strany
to tak v podstatě bylo. Kluci
mi poslali nějaký nástřel
a pak jsme si dlouze volali, co
by tam šlo změnit nebo udě-
lat jinak. Ale některé písně
zase byly takové, že jsem jim
řekl: Tos trefil na první dob-
rou a už s tím nemusíš nic dě-
lat. Já jsem chtěl najít na té-

hle desce Xindla, aby si člo-
věk už po sluchu řekl, ano, to
je Xindl X. Chtěl jsem do
popu dostat trochu folku
a country. OdHonzy jsouNeo-
ny, Nenávist zdarma a Sing
Sing v trochu modernějším
zvukovém pohledu. Chtěli
jsme tedy najít Xindla, ale
zase úplně nestagnovat.

Na co se můžou lidé těšit
25. listopadu na velkém vy-
stoupení v O2 universum?
Chtěl jsem ten koncert udě-

lat jako audiovizuální záži-
tek. Ondřej Pfeiffer, který
nám dělá všechny animova-
né klipy, připravuje ke každé
písni projekce a budou samo-
zřejmě i hosté. Přijdou si
s námi zazpívat Pokáč, Tere-
za Mašková, Mirka Miškecho-
vá a Pavel Čadek. Já se ale
hlavně těším, že tam budeme
mít i šedesátičlenný sbor. Při-
pravili jsme speciální aranže
některých písniček.

Začal nový ročník Star-
Dance, kde jste předloni
tančil. Sledujete přenosy?
Ano, mám tam několik ka-

marádů, takže přeji všem.
StarDance je sice soutěž, ale
spíš se těším, co tam všichni
předvedou. Nejde až tak o to,
kdo vyhraje. Navíc Natálie
Otáhalová nám hraje v klipu
k Lovci perel, který vypustí-
me současně s deskou. PUR

Dostupná špuntová sluchát-
ka s chytrými funkcemi za do-
stupnou cenu? Huawei nabí-
zí skvěloumožnost. Bezdráto-
vá sluchátka s mikrofonem,
konektivitou Bluetooth 5.2
a nabíjecím pouzdrem.
Sluchátka HUAWEI Free-

Buds Pro přináší kromě čisté-
ho zážitku z poslechu hudby
také novou definici aktivní-
ho potlačení hluku (ANC). Hu-
awei představuje inteligentní
hybridní dynamické ANC
schopné rozpoznat lidský
hlas, takto vám pak umožní
uslyšet oznámení vaší zastáv-

ky v dopravním prostředku
MHD, hlášení na letišti nebo
oslovení kolemjdoucím, a to
díky funkci „Voice mode“,
kdy si zvolíte utlumení okol-
ního hluku – kromě lidského
hlasu.
Z několika dalšíchmožnos-

tí můžete též volit například
„Ultra režim“ pro hluboké po-
tlačení okolního hluku a na-
prosto nerušený poslech. Pro-
dyšný design sluchátek Free-
Buds Pro propojuje vzduch
uvnitř ucha s vnějšímprostře-
dím, které jinak bývá sluchát-
kem odděleno, díky tomu ne-

dochází k nepříjemnému pře-
tlaku v uších a sluchátka je
tak pohodlné nosit i celý den.

Samozřejmostí je také výkon-
nýmikrofon s funkcí potlače-
ní šumu větru, takže s Free-
Buds Pro nejen skvěle slyšíte,
ale jste také sami výborně sly-
šet. Nerušený poslech si užije-
te i v případě, že budete mít
telefon nebo jiný přehrávač
v místech s nižším dosahem
signálu, každé sluchátko má
totiž integrované hned dvě
antény s 360° pokrytím.
Sluchátka HUAWEI Free-

Buds Pro zakoupíte v inter-
netovém obchoduMironet za
bezkonkurenčních 2949 ko-
run.

Dnes již v podstatě standard-
ně využívanou volbou jsou
SSD disky založené na Flash
NAND pamětích – neobsahu-
jí tedy žádné rotující části,
díky čemuž pracují naprosto
bez hluku. Zpravidla mívají
o něco nižší kapacitu než kla-
sické plotnové disky, zato
jsou ale až 10x rychlejší.
Disk Kingston NV1 na roz-

díl od klasických pevných dis-

ků tedy neobsahuje žádné po-
hyblivé části a díky tomu na-
bízí nejen mnohonásobně
vyšší rychlost a odolnost, ale
i nižší spotřebu a právě na-
prosto tichý chod. Tento roz-
díl se projeví při každoden-
ním použití, ať už se to týká
startování operačního systé-
mu, surfování po internetu,
úpravy fotek a videa, nebo
hraní her.

Prostor pro nepřeberné
množství dat skýtá v disku
Kingston NV1 úložná kapaci-
ta 1 TB. Ukládejte vše, co po-
třebujete bez obav o zbývají-
cí místo. Na disk uložíte vše
potřebné od dokumentů,
hudby, fotek a videí přes ka-
merové záznamy až po „nena-
žrané“ hry s instalačními sou-
bory o velikosti desítek giga-
bajtů.

Velkorysý úložný prostor
mimo jiné ocení i tvůrci videí
a zapálení fotografové. Disk
vás přímo vybízí k archivaci
a zamezí zbytečnému mazá-
ní či přesouvání souborů.
SSD disk Kingston NV1 s ka-
pacitou 1 TB a rychlostí čtení
a zápisu 2100/1700 Mb/s za-
koupíte v internetovém ob-
chodu Mironet za 2366 ko-
run.

Xindl X MICHAL SKOŘEPA

Kvalitní sluchátka 2x MIRONET

Řešení od Kingstonu

Xindl X: Těším se na 60členný sbor

Revoluce. V potlačení hluku

SSD disk. To je synonymum rychlosti
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„Tady máš
ten granát.“

VÁCLAV HOHOMAS
Facebook
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Přeházejte písmena
a vyjdou vám slova.
Ta doplňte do
prázdného řádku
pod písmeny.

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.15 Na krok od nebe III
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Dobrodružství kriminalis-

tiky (20/26)
21.05 Labyrint III (7/7)
22.05 Hercule Poirot
23.00 Komici na jedničku
23.55 AZ-kvíz
00.20 Máte slovo sM. Jílkovou
01.20 Na stopě
01.45 Banánové rybičky
02.15 Dobré ráno
04.45 Kluci v akci
05.15 Černé ovce

15.55 Televizní klub neslyšících
16.25 Šílený svět studené války
17.15 Ano, Masaryk (1/3)
18.20 JiříGruša,neklidnýEvropan
19.15 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Modrá krev
21.00 Krajinou domova III (8/13)
21.30 Manu aMatěj na cestě

po jižní Itálii (3/10)
22.00 Industrie (8/12)
22.30 Velká vlastenecká válka
23.25 Letecké katastrofy
00.10 Desatero hříchů II (4/6)
00.55 Cosa Nostra (2/2)
01.50 Utišení bouře
02.10 Křesťanský magazín

15.55 KriminálkaMiami II (15)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Na lovu
18.20 Ulice (4138)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 MasterChef Česko V
21.45 Love Island (34)
22.50 Námořní vyšetřovací

služba: NewOrleans V
(22)

23.45 KriminálkaMiami II (14)
00.40 KriminálkaMiami II (15)
01.30 Odložené případy VI (2)
02.15 Námořní vyšetřovací

služba: NewOrleans V
(22)

03.10 Na lovu

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 1. MISE (10)

Vyhoďme ho z kola ven. Seriál
(ČR, 2021)

21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Komisař Rex VIII (7)

Vitaminy na smrt. Krimiseriál
(N/Rak., 2003)

03.00 Jake a Tlusťoch III (18)
Já sama. Krimiseriál (USA,
1987-1992)

04.00 Policie Hamburk VIII (23)

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
17.30 KOŤÁK KUCHTÍK
17.35 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.30 NAKEDWARM-UP
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Vladimír Cekota
Vznik vlasti,
kterou celý
život miluji.

Anketa

Co všechno pro vás znamená 28. říjen?

Jaroslava Pitařová
Budu v práci, takže
výdělek o 100
procent vyšší.

Pozorný šotouš@prague_station vyblejsknul bus, který se něžně
kolébá s návštěvníky zoologické zahrady v Troji. Děkujeme!
#zoopraha #troja #praga #praha #cityofprague #czechrepublic
#sor #sorbus #sornb18 #autobus #busdriver #autumn
#praguepublictransport #dpp #pid #busdriverlife #bus

Zdeněk Řezníček
Den placeného

volna
a odpočinek.

@mojemetro

KOMUNIKACE
V RENNES
Vracím se z parku do kilometr vzdáleného domova. Je říjen,
na obloze visí šedý poklop a ulice jsou vylidněné, až na mla-
dou černošku sedící na lavičce s mobilem v ruce. Ve chvíli,
kdy ji míjím, na mě promluví a zvedne se z místa. Chce,
abych ji vyfotil na sousedním parkovišti. Jen co na ni namí-
řím displej a zmáčknu spoušť, začne dělat manekýnské pózy
a žádá, ať ji fotím dál. Stál bych tammožná ještě dnes, kdyby
se mi mobil nerozezvonil v ruce a na displeji se neobjevilo
Didi. „Máte hovor,“ říkám. „Co?“ ptá se dívka roztrpčeně.

„Volá vám Didi,“ upřesňu-
ji, předávám jí mobil a od-
cházím.
Ujdu pár set metrů a zasta-
ví mě stařík se psem na vo-
dítku. „Mám psa!“ hlásí
pyšně. Nevím, co na to
říct, a tak se ptám, kolik je
mu let. „Jedenáct,“ odpoví

a dál něco drmolí. Z jeho řeči jasně zachytím poslední větu:
„Nedá se nic dělat!“ Popojdu o pět kroků a proti mně se vynoří
třicetiletý Arab, provrtá mě pohledem a praví: „Bonjour!“
Vypadá to, že mi chce ještě něco říct, já ale spěchám pryč.
Kousek před domem se srazím s blonďatým capartem, jenž mi
začne cosi vyprávět. Moc jeho brebentění nerozumím. Když se
zpoza rohu vynoří otec s koloběžkou přes rameno a vesele mě
pozdraví, dávám oběma vale a kráčím ke svému domu, nehle-
dě napravo ani nalevo. Potkal jsem cestou pět lidí a každý mě
oslovil. Ve velkémměstě, jakým je Rennes, se mi to nestává
denně. Doma se jdu na sebe podívat do zrcadla. Nic se nezměni-
lo. Vypadám pořád stejně důvěryhodně. www.martindanes.com

Citát

Ujdu pár set
metrů a zastaví mě
stařík se psem
na vodítku.

Dopisy a vzkazy

MRKEV

Řešení sudoku

MARTIN
DANEŠ
BRETAŇSKÝ SAVEC

Nač jsou roušky?
Reaguji na kritiku čtená-
řů, kteří poukazují na ne-
dodržování povinnosti no-
šení roušek. Při jiném
úhlu pohledu je třeba říci,
že pánbůh nestvořil člově-
ka Adama s kusem hadru
přes obličej, a dlouhodobé
nošení roušek je proti pří-
rodě. Nikdy se zřejmě ne-
dovíme, kolik lidí zemře-
lo proto, že nosili roušky
a dlouhodobě tak nedosta-
tečně provětrávali svůj de-
chový aparát. A zabil je
také strach. Jestliže kriti-
zujeme nenošení jedněch,
pak bychom měli kritizo-
vat také ty, kteří onemoc-
něli v důsledku kouření,
nezdravého stravování,
zaviněné obezity přejídá-
ním, nedostatku pohybu,
a nemoc roznášejí dál.

MILOSLAV POKORNÝ, PRAHA 5

K prezidentovi
Krátká světlá chvilka ve
vědomí nemocného nemů-
že rozhodovat o tom,
o čem musí rozhodnout
hlubší odborné poznání.

JIŘÍ VLACH

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek



TO VŠE JE VÁŠ
DENÍK METRO!

DOMOV
SVĚT KULTURA

SERVIS ZDRAVÍ
INZERCESPORT
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Dva balíčky dřevěných
špejlí, provázek, lepidlo,
izolepa a režná nit. Tak
vypadá kompletní se-
znammateriálu, který
měli k dispozici žáci br-
něnské stavební průmys-
lovky na Kudelově ulici
při tradiční soutěži ve
stavbě mostů ze špejlí.
Mezi dvěma lavicemi
vzdálenými od sebe
75 centimetrů se vystřída-
lo několik desítek mostů
žáků 3. a 4. ročníků, kte-
ré budoucí stavaři po-
stupně zatěžovali dolévá-
ním vody do zavěšeného
barelu. O vítězi nerozho-
duje nejvyšší zátěž, ale
to, kolikanásobek vlastní
hmotnosti most unese.
Vítězný most Petra Luke-
še a Tomáše Olborta
(vlevo) vážil 232 gramů
a unesl 16,8 litru vody,
tedy více než 72násobek
jeho hmotnosti. Studenti
se nejen pobavili, ale
také si vyzkoušeli svůj cit
pro statiku a mohli apli-
kovat své znalosti z před-
mětů stavební mechani-
ka, mosty, inženýrské
stavby a stavební kon-
strukce. TEXT: RADEK BABIČKA

FOTO: 3x RADEK BABIČKA,
1x SPŠ STAVEBNÍ BRNO

ŠPEJLE, MOSTY A LITRY VODY
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Knihovna roku. Cena za mimořádný přínos
Knihovna Jiřího Mahena zvítězila při vyhlašování ceny Knihovna roku v kategorii infor-
mační počin s projektem Knihovna na Křižovatce (na snímku) a za jeho mimořádný pří-
nos k rozvoji knihovnických a informačních služeb. Podle poroty je model spolupráce ve-
řejné knihovny, univerzity a zřizovatele příkladem úspěšné praxe a inspirací pro ostatní
knihovny i úspěšným modelem rozšiřování zkušeností a praxe studentů knihovnictví. ČTK

Minulou zimu se
vleky kvůli vlád-
ním opatřením
proti šíření covidu
vůbec nerozjely.

Lyžařské areály v Jihomorav-
ském kraji doufají v lepší se-
zonu, než jaká byla loni. Pří-
pravy jsou v plném proudu
například v Olešnici na Bla-
nensku nebo v nedalekém
Hodoníně u Kunštátu, kde
mají nový vlek. Lyžaři si také
zřejměmírně připlatí.

Přípravy vrcholí v areálu
vOlešnici. „Snažíme se praco-
vat na areálu, prováděly se ně-
jaké natěračské práce, opra-
vy všeho druhu. Obnovujeme
zasněžovací techniku, chce-
me na svah dostat co nejvíce
sněhu co nejrychleji,“ uvedl
za areál Jiří Kotlán. Areál na-
bízí sjezdovku o délce

500 metrů se stometrovým
převýšením. K dispozici jsou
dva vleky, dětský koutek
a vlek, součástí je také snow-
boardpark.
Novinky přichystali i v ne-

dalekém Hodoníně u Kunštá-
tu. „Upravuje se zázemí, pří-
stup na vleky, přístupové
chodníky a hlavně se staví
nový vlek. Starý vlek šel zhru-
ba po 40 letech už k zemi,
pomu nahradí dvoukotva,“
uvedl za areál Vlastimil Jílek.
Uvedl, že výše investice je asi
pět až šest milionů korun.
Areál je na samém východ-
ním okraji Českomoravské
vysočiny. Délka sjezdovky je
asi 550 metrů s převýšením
100 metrů.
Na sezonu se chystají

v Němčičkách na Břeclavsku,
kde je sjezdovka přes zimu
pokrytá umělým povrchem.
Lyžuje se i za nepříznivých
sněhových podmínek. Areál
s vlekem je nejníže polože-
ným ve střední Evropě. ČTK

Lyžaři si
asi připlatí
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DISPEČER/KA PCO
Náborový příspěvek 10 tisíc Kč

BRNO ŽIDENICE
Nabízíme: • HPP pro invalidu 120Kč/hod.+přípl.
• příspěvek na dopravu • nástupmožný ihned
• směny denní a noční – práce v kanceláři

Volejte: 607 093 730 Adresa: Uzavřená 5, Brno 615 00

Jazyková škola
VIKA

Masarykova 31
602 00 Brno

☎ 542 221 578
☎ 603 776 978

agentura@vika.cz
www.vika.cz

Výuka přímo v centru města

NABÍZÍME:
• Měsíční prémie až 26%

• Náborový příspěvek 20 000 Kč
• Příspěvek na dopravu a stravování

• Příspěvek na životní / penzijní připojištění
• 5 týdnů dovolené, Multisport karta

• Možnost praxe, brigády

Více informací o pozicích naleznete na portálu www.jobs.cz

KONTAKT:
• tel.: 543 563 111

• e-mail: personalni.brno@poclain.com

HLEDÁME NOVÉ ZAMĚSTNANCE:

NC OPERÁTOR
MONTÁŽNÍ DĚLNÍK

LAKÝRNÍK
SKLADNÍK

Poclain Hydraulics s.r.o., Kšírova 186, 619 00 Brno-Horní Heršpice, www.poclain-hydraulics.com

Oprava tramvaje typu K2 potrvá devět měsíců. 2x DPMBTramvaj K2 bude mít „pražský“ červeno-krémový odstín.

Z Prahy do Bratislavy a přes
Brno zpět do Prahy. To je ces-
ta téměř 45 let staré tramvaje
typu K2, kterou od října
v ústředních dílnách brněn-
ského dopravního podniku
(DPMB) opravují pro ten praž-
ský (DPP). Oprava obnáší
kompletní rozložení vozu, vý-
měnu součástek a celých sys-
témů a potrvá devět měsíců.
V Praze pak bude historická
tramvaj vozit cestující na nos-
talgických jízdách.
Příběh tramvaje s původ-

ním výrobním číslem 166578
začíná v roce 1977 v závodě
ČKD Tatra Praha, odkud úpl-
ně nová putovala do Bratisla-
vy jako zácvikové vozidlo pro
nové řidiče. Zajímavostí je, že
do provozu s cestujícími ne-
byla nikdy zařazena. Auto-
školní tramvaj sloužila až do
roku 2009 a letos ji bratislav-
ský dopravní podnik odpro-
dal pražskému za tisíc eur.
„Školení našich budoucích ři-
dičů musíme přizpůsobovat
době a vozům, které v provo-
zu reálně řídí. Pokud cestují-
cí vozímemoderními tramva-
jemi, je potřeba, aby výcvik
absolvovali právě v nich. Pro-
dej jsme začali zvažovat i pro-
to, že tramvaj K2 zůstala s vý-
jimkou historických vozů po-
slední, která nebyla podrobe-
na kompletní rekonstrukci,“
vysvětluje předseda předsta-
venstva Dopravního podniku
Bratislava Martin Rybanský.
Výběrové řízení na rekon-

strukci tramvaje Tatra K2 vy-
hrál DPMB, kterýmá s oprava-
mi vozů tohoto typu bohaté
zkušenosti. „Těší nás, že jsme
součástí návratu tramvaje do
Prahy, kde byla před více než
40 lety vyrobena. Zaměstnan-
ci našich ústředních dílen při
opravách využijí své zkuše-
nosti, které nabyli v roce
2016, kdy jsme rekonstruova-
li tramvaj typu K2 pro naši br-
něnskou sbírku retro vozů,“
říká generální ředitel DPMB
Miloš Havránek. Místní za-

městnanci tramvaj rozebe-
rou na jednotlivé komponen-
ty, provedou důkladnou kon-
trolu, vyvaření nebo výměnu
zkorodovaných součástí. Pak
dojde na upevnění vlnitého
oplechování, které je pro
tramvaje K2 typické, a laková-
ní do původních barev v čer-
veno-krémových odstínech.
Na závěr se vůz dočká nové
kabeláže, elektrické výzbro-
je, pokládky podlah nebo
montáže obložení interiéru,
stropu a zasklení. Pracoviště
řidiče má funkčně i vizuálně
odpovídat původnímu prove-
dení, šoféři zde ale najdou
i moderní prvky, které však
budou citlivě skryty, aby ne-
narušovaly původní vzhled
vozidla. Tramvaj bude navíc
vybavena například okenní-
mi fóliemi proti vandalům
nebo kamerovým systémem.
V Brně se na rekonstrukci
bude podílet prakticky větši-
na profesí ústředních dílen,
které zaměstnávají 140 lidí.
Od karosářů přes elektrikáře
až po lakýrníky nebo stolaře.

Pro tramvaj typu Tatra K2
bude uvedení do provozu
s cestujícími v Praze premié-
rou. Dvoučlánkové tramvaje
K1 a K2 v hlavnímměstě jezdi-
ly jen v rámci zkoušek výrob-
ce v letech 1965–1966 v reži-
mu bez cestujících. Kvůli čle-
nitému terénuměsta dalmíst-
ní dopravní podnik přednost
tramvajím T3 s lepšími adhez-
ními i dynamickými vlast-
nostmi. „Uvedením tramvaje
K2 do provozu retro vozidel
v Praze chceme pokračovat
v prezentaci nejvýznamněj-
ších zástupců tramvají Tatra
z nejúspěšnějšího historické-
ho období 50. a 60. let. K Pra-
ze mají tyto tramvaje velmi
úzký vztah – všechny zde byly
navrženy, zkonstruovány i vy-
robeny,“ těší se člen předsta-
venstva a technický ředitel
DPP Jan Šurovský. Tramvaj by
do ulic Prahy mohla vyrazit
koncem příštího roku. BAB

inzerce

Oprava. 45 let stará tramvaj
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Oprav se dočká
také fotbalový
stadion.

V areálu Za Lužánkami bude
v následujících měsících ruš-
no. Začala zde výstavba nové-
ho krytého bazénu a na vy-
sloužilém fotbalovém stadio-
nu vznikne tréninkové cen-
trum.
Pětadvacetimetrový bazén

by měl pomoci s nedostat-
kem plaveckých ploch
v Brně. Bude doplňovat sou-
časný areál s padesátimetro-
vým bazénem, který se dočká
modernizace a navýšení kapa-
cit šaten. Rekonstrukce čeká
i přilehlé parkoviště, lávku,
schodiště a přístupové plo-
chy, které budou bezbariéro-
vé. Nová plovárna poslouží
nejen sportovcům, ale také
veřejnosti.
„Brno má málo plaveckých

bazénů. S návratem povinné-
ho plaveckého výcviku do
školních osnov tento pro-
blém vyčnívá ještě více. Nyní
některé děti dokonce musí

jezdit plavat mimo Brno,“ po-
pisuje náměstek brněnské
primátorky Petr Hladík. Ve-
dle pětadvacetimetrového ba-
zénu vznikne ještě jeden šest-
náctimetrový, který bude
sloužit právě především nej-
menším plavcům a výuce
školního plavání.
Zástupci města doufají, že

novým plaveckým bazénem
podpoří i nárůst členské zá-
kladny organizovaného pla-
vání. Nová budova bude pro-
pojena se současným plavec-
kým stadionem z roku 1978.
Díky novému osmidráhové-
mu bazénu se v Brně budou
moci pořádat mezinárodní
plavecké soutěže. „Poslouží
totiž jako rozplavbový, který
je při těchto typech soutěží
podmínkou. Jeho rozměry
proto byly navrženy tak, aby
splnily pravidla Mezinárodní
plavecké federace,“ vysvětlu-
je radní pro školství a sport Ja-
roslav Suchý. U nového bazé-
nu bude navíc k dispozici i tri-
buna pro 200 osob. Výstavba
celého projektu vyjde přibliž-
ně na 250 milionů korun,
z toho 90milionů pokryje do-
tace z Národní sportovní

agentury, zbytek hradí měs-
to. V provozu by měl být ba-
zén od května 2023.
Komplex původního fotba-

lového stadionu Za Lužánka-
mi a přilehlého hřiště s umě-
lou trávou převzal nově do
své správy provozovatel br-
něnských sportovišť Starez –
Sport. Ten se nejdříve posta-
rá o nutné opravy samostat-
ného hřiště s umělou trávou
a jeho okolí. Ty by měly začít
na jaře roku 2022, trvat zhru-
ba tři měsíce a stát necelých
11 milionů korun. Oprava
bude zahrnovat například vý-
měnu umělého trávníku, kte-
rý je téměř třicet let starý
a zcela zničený. Také se musí
vybudovat nové elektrorozvo-
dy, osvětlení a oplocení. Sou-
časné hřiště s umělou trávou
nedisponuje ani sociálním za-
řízením pro hráče, jako jsou
šatny, sprchy nebo toalety.
„Potřebné zázemí budou
sportovcům poskytovat uni-
buňky, ve kterých se budou
moci například převlékat,“
doplňuje generální ředitel
Starez – Sportu Martin Mikš.
Díky nápadu a iniciativě bý-

valého fotbalisty Petra Švan-

cary se oprav dočká také sou-
sedící fotbalový stadion. Švan-
cara se svým projektem uspěl
ve čtvrtém ročníku participa-
tivního rozpočtu, kdemuhla-
sující veřejnost přidělila tři
miliony korun, z nichž dojde
k vybudování nové travnaté
plochy, konkrétně dvou hřišť
standardních rozměrů
a dvou menších. Dále zde

vznikne vrt se zásobníkem
vody, zavlažovací systém a zá-
zemí pro hráče a údržbu.
Chátrající areál se tak promě-
ní v jedno z největších trénin-
kových center mládeže
v Brně. Využívat by jej měli
nejen mladí fotbalisté, ale
i hráči florbalu, amerického
fotbalu, lakrosu, frisbee a dal-
ších sportů. RADEK BABIČKA

Vizualizace plaveckého bazénu STAREZ – SPORT

inzerce

Za Lužánkami vyroste i bazén
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Největší evropské
simulační centrum
pro mediky
funguje už rok.

Odběr krve, zašití rány, intu-
bace pacienta, ale i nácvik po-
rodu, záchrany při hromad-
ném neštěstí nebo výpadku
proudu na operačním sále.
Běžné postupy i krizové situa-
ce si mohou budoucí lékaři
a zdravotníci už rok trénovat
v Simulačním centru Lékař-
ské fakulty Masarykovy uni-
verzity (SIMU). Pětipatrová
dominanta bohunického
kampusu je v provozu od září
loňského roku. Svou rozlo-
hou přes osm tisícmetrů čtve-
rečních a více než tisícem si-
mulátorů je brněnské SIMU
největší v Evropě. Výuka ve
cvičné nemocnici studenty
připravuje na budoucí kon-
takt s pacienty. Od letošního

semestru probíhá pod hlavič-
kou nově vzniklého Ústavu si-
mulační medicíny. „Simulač-
ní centrum otevřelo zcela
novémožnosti vzdělávání bu-
doucích lékařů a zdravotní-
ků. V prostředí cvičné nemoc-
nice se mohou naučit co nej-
lépe pracovat s pacientem ješ-
tě před tím, než se dostanou
k nemocným lidem. Navíc si
mohou vyzkoušet řešení růz-
ných typů diagnóz a situací,
ke kterým by se v praxi běžně

nedostali. Kontakt s reálným
pacientem zůstává pro výuku
i nadále zásadní, díky SIMU
ale můžeme studenty lépe
připravit na reálné situace,
a to na špičkové světové úrov-
ni,“ říká děkan Lékařské fa-
kulty Masarykovy univerzity
(LF MU) Martin Repko.
Stavba SIMU trvala dva

roky a včetně veškerého vyba-
vení stála téměř miliardu ko-
run. Centrum napodobuje
prostředí reálné nemocnice,

je vybaveno nejmodernějším
zdravotnickým vybavením
a nejpokročilejšími typy si-
mulátorů. Pro výuku zubní-
ho lékařství je určeno sedm-
desát trenažerů. Mezi dalšími
jsou figuríny pacientů v dět-
ském i seniorním věku, novo-
rozenců nebo těhotné ženy.
„Simulátory umí reagovat na
jednotlivé zdravotnické úko-
ny, třeba na podání léků, stej-
ně jako živý člověk. Dokážou
navíc napodobit fyziologické

funkce, potit se, modrat při
dušení a dokonce mluvit,“
přibližuje pověřený výkonný
ředitel SIMU Jan Dvořáček.
SIMU si v loňském roce po-

prvé vyzkoušelo přes dva tisí-
ce studentů všeobecného
a zubního lékařství LFMU. Ač-
koli původně měla být v prv-
ním roce výuka určena pri-
márně pro první ročníky vše-
obecných lékařů, s ohledem
na epidemiologickou situaci
nabídlo centrumbezpečné zá-
zemí i pro další ročníkymedi-
ků. „SIMU posunulo výuku
mediků do nového tisíciletí.
V posledním roce se navíc
ukázalo, že zájem o kurzy je
velký i ze strany profesionál-
ních lékařů a zdravotníků,
kteří si chtějí natrénovat růz-
né typy situací. Simulace má
přesně daný scénář a vždy je
přítomen odborný lektor, kte-
rý s účastníky rozebere celou
situaci s pomocí videozázna-
mu,“ doplňuje proděkan
LF MU Petr Štourač. BAB

Urgentní příjem 3x SIMU

Budova simulačního centra v bohunickém kampusu

Simulace porodu

inzerce

Bližší informace k pozicím najdete na
https://www.lohmann-rauscher.com/cz-cs/kariera/nase-nabidka-volnych-mist/

Neváhejte a kontaktujte nás:
email: Erika.Fejfusova@cz.LRMed.com;
tel.: +420 544 425 879; + 420 731 141 123

email: Lucie.Wutzelova@cz.LRMed.com; tel.: +420 544 425 844
Lohmann & Rauscher, s.r.o., Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Co vám můžeme nabídnout:
• zázemí prosperující mezinárodní

společnosti
• čisté pracovní prostředí
• pracovní poměr na dobu

neurčitou
• možnost osobního rozvoje,

jazykové vzdělávání
• dovolená nad rámec Zákoníku

práce

• příplatky nad zákonnou výši
• kooperativní prémie
• prémie na letní dovolenou

a Vánoce
• věrnostní odměny
• dotované stravování
• vitamínové balíčky
• tábory pro děti zaměstnanců
• firemní akce a benefity

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků

hledá do svého týmu vhodné kandidáty / kandidátky na pozice

• specialista sterilizace
• dělnice ve zdravotnické výrobě
• manipulační dělník – balič
• operátor sterilizace
• skladník/skladnice

Reakce na zdravotnický úkon.
Figuríny modrají nebo mluví
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Technologická transformace
české ekonomiky
Názornou ukázkou digitální transfor-

mace průmyslu bude expozice Digitální
továrna 2.0 v pavilonu F. Cílem projektu
je ukázat cestu k tomu, aby se Česká
republika stala „laboratoří Evropy“, kde
se nasazují, pilotují a úspěšně rozvíjejí
nové technologie a s nimi spojené po-
stupy vedoucí k vyšší efektivitě. Zlatým
partnerem projektu se stala společnost
Siemens. Hlavní částí Digitální továr-
ny 2.0 bude tematicky strukturovaná
expozice, ve které firmy odprezentují

MSV 2021 ukáže inovace pro průmysl budoucnosti

konkrétní řešení a případové studie.
„Zaměřili jsme se zejména témata jako
umělá inteligence ve výrobě, inteligent-
ní robotika, nové firemní datové systé-
my nebo blockchain,“ upřesnil ředitel
MSV Michalis Busios. Své produkty
a služby představí firmy jako Siemens,
3Dees Industries, 4dot Mechatronic
Systems, Act-in CZ, AYES, Bits4s,
Bossard CZ, Cerebrica, dataPartner,
Grant Thornton, Hardwario, Intemac
Solutions, Leadspicker, Mark2 Cor-
poration Czech, NeuronSW, SIDAT,
SKF CZ, stoba Precizní Technika,
SysTech Group, The Cloud Provider
či UNIS. Chybět nebude ani digitální
stage, jejíž aktivity budou vysílány také
online. Ve středu 10. listopadu se usku-
teční konference „Česká republika –

průmyslová velmoc 2028?“, která se
zaměří na digitální transformaci v poco-
vidové době. Věnovat se bude definici
strategických záměrů rozvoje ČR i pří-
padovým studiím o úspěšných řešeních
a postupech.

Novinky ze všech oborů
Tradičně silnými obory na Meziná-

rodním strojírenském veletrhu budou
obrábění a tváření. Z vystavovatelů
se představí ALBA precision, ALF-
LETH Engineering, Bomar, Bystronic
Czech Republic, CZ. TECH Čelákovi-
ce, DMG MORI Czech, HEIDENHAIN,
ITAX PRECISION, Maschinenfabrik
Berthold Hermle AG, Misan, PENTA
TRADING, PRIMA POWER CENTRAL
EUROPE, PROFIKA, První hanácká
BOW, Renishaw, RIMATEC, SCHUNK
Intec, SK Technik, TAIMA, TAJMAC-
-ZPS, TECNOTRADE OBRÁBĚCÍ
STROJE, TRUMPF Praha nebo Ya-
mazaki Mazak Central Europe. Dobře
zastoupen bude také obor plasty, pryže,
kompozity. Veletrhu se zúčastní napří-
klad ARBURG, BOCO PARDUBICE,
JAN SVOBODA, KUBOUŠEK nebo
Wittmann Battenfeld CZ. Z oboru elek-
tronika, automatizace a měřicí technika
nechybí firmy jako Carl Zeiss, Hexa-
gon Metrology, KUKA, Mitutoyo Čes-
ko, Olympus Czech Group, Stäubli
Systems a Zeltwanger AMT. Pozor-
nost bude věnována také 3D tisku, kte-
rý budou zastupovat firmy jako 3Dees
Industries, 3Dwiser, MCAE Systems,
Prusa Research by Josef Prusa či So-
lidVision. V oboru materiály a kompo-
nenty pro strojírenství nebudou chybět
AC Steel Group, AMPO nebo BIBUS.
Svařování budou reprezentovat napří-
klad firmy Messer Cutting Systems
Slovensko, Migatronic CZ, Valk Wel-

ding CZ a Vanad 2000. Zastoupení
bude mít také obor pohony, hydraulika
a pneumatika, který budou reprezento-
vat HIWIN, SCHNEEBERGER a další.
Součástí MSV bude i Česká národní
expozice prezentovaná pod značkou
Czech Republic: The Country For The
Future.

Doprovodný program
Součástí MSV bude doprovodný

program složený z konferencí a zajíma-
vých přednášek. Uskuteční se i tradiční
Sněm Svazu průmyslu a dopravy ČR.
Trendům, zkušenostem a obchodním
příležitostem ve 3D tisku se ve středu 9.
listopadu bude věnovat Fórum aditivní
výroby. Již sedmý ročník této konferen-
ce se zaměří na přínosy 3D tisku, které
se naplno projevily během covidové kri-
ze. Ti, co hledají nové kontakty, mohou
znovu využít mezinárodní projekt Kon-
takt-Kontrakt. Jedná se o osvědčenou
kooperační platformu, která proběhne
ve dnech 8.–10. listopadu 2021. Tato
akce propojuje výhody veletržní účasti
a stále populárnějšího matchmakingu,
tedy dvoustranných setkání s přesným
časovým harmonogramem. Návštěv-
níci veletrhu mohou pro svá jednání
využít jednací expozici v pavilonu A2.
Zajímavé poznatky přinese také kon-
ference Úspory v průmyslu 2021,
která se koná 10. listopadu. Zaměří se
na aktuální témata jako snižování ener-
getické náročnosti ve výrobě, správné
využití odpadní vody, eliminace plýt-
vání na stlačeném vzduchu, ekologic-
ké a účinné mazání strojů nebo řízení
spotřeby moderními informačními sys-

Letošní 62. ročník Mezinárodního strojírenského vele-
trhu, který se koná od 8. do 12. listopadu na výstavišti
v Brně, opět představí nejnovější a inovativní průmyslové
technologie. Hlavním tématem je digitalizace průmyslu,
která bude zvýrazněna ve speciální expozici Digitální to-
várna 2.0. Veletrh tak reaguje na výrazný nástup digitál-
ních technologií do průmyslové praxe. MSV bude také
důležitým signálem pro restart průmyslu a ekonomiky.

témy. Novinky z plastikářského průmy-
slu představí 11. listopadu konference
Moderní technologie v plastikářském
průmyslu.

Osobní kontakt je základem
úspěšného byznysu
Ztráta osobních kontaktů v době pan-

demie potvrdila, že veletrhy jsou nejen
pro průmysl nepostradatelné. Obchodní
a marketingový význam MSV prokázal
i průzkum mezi vystavovateli, kteří vní-
mají strojírenský veletrh za firemně dů-
ležitou prezentaci umožňující efektivní
osobní jednání se stávajícími i novými
zákazníky a partnery. „Vystavovatelé
se chtějí opět osobně setkat. Ukazuje
se, že virtuální akce nemohou nahradit
fyzický veletrh, který je založen na emo-
cích a budování osobních vazeb,“ řekl
Busios. Mezinárodní strojírenský vele-
trh je nejvýznamnější průmyslový vele-
trh ve střední Evropě. Většinu návštěv-
níků tvoří odborná veřejnost, přičemž
80% návštěvníků rozhoduje nebo spo-
lurozhoduje o investicích a nákupech
ve firmách.

Otevírací doba a vstupné
Mezinárodní strojírenský veletrh

se koná od 8. do 12. listopadu 2021.
Nejlepší je pořídit si vstupenku online,
kde je k dostání za 250Kč. Na místě
zaplatí dospělí za vstupenku 300Kč.
Veletrh otevírá své brány vždy v 9 ho-
din ráno. Od pondělí do čtvrtka zavíra-
jí v 17 hodin, v pátek o hodinu dříve.

www.msvbrno.cz
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Jubilejní 20. ročník festivalu
JazzFestBrno je v plném prou-
du a pořadatelé do programu
nečekaně přidávají ještě jeden
koncert. Charismatický „muž
s ušankou“ Gregory Porter svým
hebkým barytonovým hlasem
dokáže vyplnit jazzové kluby i ty
největší koncertní sály světa. Do
Brna přijede v období adventu,
aby se vrátil ke svým kořenům
– do dob, kdy jako neznámý
mladík zpíval v amerických sva-
tostáncích. Zazpívá totiž 4. pro-
since v kostele sv. Jakuba. Chybět
u toho nebude ani Porterův
dvorní hammondkář, brněnský
rodák Ondřej Pivec.
„Doba covidová přináší mnohá

zklamání, ale i příležitosti. Dřív
bylo nemyslitelné, že bychom se
s hvězdouglobálního formátudohod-
li na vystoupení pouhé dva měsíce
před jeho konáním. Když se však
příležitost přivézt do Brna Grego-
ryho Portera naskytla, neváhali
jsme ani vteřinu. V prostoru kostela
sv. Jakuba navíc půjde o intenzivní
zážitek s adventním nádechem,“
těší se umělecký ředitel festivalu
Vilém Spilka. Kostel na Rašínově
ulici nabízí přibližně 800 míst,
takže na poměry Gregoryho Por-
tera, který je zvyklý vyprodávat
tisícové koncertní sály, půjde

Hvězdárna a planetárium Brno
připravila na podzimní prázd-
niny program pro malé i velké
školáky, stejně jako jejich rodiče.
Takové dobrodružství by chtěl

totiž zažít každý. V příběhu
Kouzelný globus 3D objeví
malá, zvědavá Mia u dědečka
v podkroví záhadný astro-
nomický přístroj, který vlastní
její výstřední strýček Edmund.
Brzo se ukáže, že není na okra-
su, ale že se s ním může ovlá-
dat celá planeta Země! Právě
k tomu strýc Miu přiměje: ta si
však dobře uvědomuje, že měnit
roční období není jen tak, proto
se rozhodne Edmunda nepo-
slechnout! Jak to asi dopadne?
V představení Vesmír 3D si za-

hrajete na dávné objevitele. Na
ty, kteří sebrali odvahu a vypluli
na širý oceán, aby jako první
spatřili dosud neznámé krajiny.
Vše, co uvidíte, je výsledkem
lidského studia vesmíru. Žádné
pověry, ale věda v té nejryzejší
podobě!
Zurčící potůčky, ranní mlha,

rozbřesk slunce, peřeje a zá-
točiny řek… To není začátek do-
kumentu o horských stráních,
ale o druhém největším městě
České republiky. Pořad Brno

o skutečně exkluzivní intimní
prostor. Vstupenky jsou k dispozi-
ci na webu jazzfestbrno.cz.
Gregory Porter nabízí přesně to,

co byste od jazzového zpěváka,
skladatele, herce a básníka
očekávali, navrch se vám přitom
dostane ještě příznačného
a těžko definovatelného „čehosi
navíc“. Porter dokáže v textech
přesně zacílit na sociální nála-
dy, zabrousit do vzpomínek na
dětství, vracet se ke krušné his-
torii amerických černochů nebo
si radostně pohrávat s myšlenkou
na společné jamování s legend-
árními jazzmany a bluesmany, od
nichž si vypůjčuje skladby, které
následně ojediněle jiskřivým
způsobem přezpívává. Vlastní
mu jsou ale také milostná témata
a písně o lásce věnované ponejvíc
jeho manželce.

Dominik Fiala

JazzFestBrno nabídne jedinečný adventní zážitek.
GregoryPorter zazpívá v kostele

Podzimní prázdniny
mezi hvězdami

4. 12. 2021
kostel sv. Jakuba

GREGORY
PORTER ja

zz
fe
st
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z

360 je věnovaný – alespoň podle
tvůrců – nejkrásnějšímu městu
na světě. Kromě pestré přírody
v něm uvidíte známé dominanty
z neokoukaných úhlů a také mí-
sta, která jste možná sami nikdy
nenavštívili. To vše v unikátní
projekci na kopuli digitária.
Na Kraví hoře je otevřeno jak

ve státní svátek 28. října, tak
i v dalších dnech. Tak neváhejte
a chytněte si letenku do vesmíru
na www.hvezdarna.cz Kouzelný
útes 3D, Vesmír 3D nebo Brno
360 jsou tu pro vás.

BRNO

29. 10. 2021 v 19:00

Besední dům
Komenského nám. 8

Předprodej: e-obchod www.dub.cz, TIC - TO JE BRNO, Panenská 1,
tel.: 513 039 035, 602 404 246, e-mail: panenska@ticbrno.cz,

info tel.: 603 723 713
Hosté koncertu

držitelé Thálie

Maida Hundelig
a Jan Vacík

Vstupné: 180 / 150 Kč
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Nadčasový, lehce
úsměvný či kontro-
verzní. I takový
může být pohled
na ženskou roli.

Na přelomu 20. a 30. let
20. století proběhly v Brně
dvě velké výstavy zaměřené
na ženství. Výstavní materiá-
ly z tehdejší doby oprášily
Martina Pachmanová a Kate-
řina Svatoňová, autorky nové
výstavy Civilizovaná žena
vMoravské galerii. Ze součas-
ného pohledu zůstávají ně-
které prvky nadčasové, jiné
jsou lehce úsměvné a některé
poněkud kontroverzní – tře-
ba už samotný pojem civilizo-
vaná žena. Jak se pohled na
ženskou roli ve společnosti
za téměř 100 let změnil, uka-
zují i četné dobové materiály
včetně výstřižků z novin a ča-
sopisů.
Výstava, která se věnuje

ženské emancipaci ve vztahu
k vizuální kultuře meziváleč-
ného Československa, je ke

zhlédnutí v Místodržitel-
ském paláci. Návštěvníci se
mohou seznámit s tím, jak
byla tehdejší žena zpodobňo-
vaná a tematizovaná v růz-
ných oblastech českémezivá-
lečné vizuální kultury. Vedle
výtvarného umění se výstava
věnuje bydlení, designu, odí-
vání, reklamě, filmu, fotogra-
fii či dobovým časopisům
a knižní produkci.
Úvodní část expozice připo-

míná právě dvě zmíněné vý-
stavy z meziválečného obdo-
bí – výstavu Civilisovaná
žena: Jak se má kultivovaná
žena oblékati, která se kona-
la v Pavilonu Aleš na Žerotíno-
vě náměstí, a rovněž daleko
obsáhlejší Výstavu moderní
ženy iniciovanou českými
amoravskými ženskými spol-
ky a konanou na brněnském
výstavišti. „Brněnské milieu
bylo pokrokové, moderní
a nakloněné emancipačním
snahám a rozhodně zde více
než v hlavnímměstě docháze-
lo k dialogumezi představite-
li levicové avantgardy a žen-
skými organizacemi, které
byly spíše středostavovské
a liberálně orientované,“ říkáVýstava je ke zhlédnutí v Místodržitelském paláci.

Výstava se věnuje také oblékání žen. 3x MORAVSKÁ GALERIE

inzerce

staňte se součástí
našeho týmu
v modřicích

Kovolit, a. s., nádražní 344, 664 42 modřice, tel.: +420 532 157 111, www.kovolit.cz

tel.: 532 157 450
personalista@kovolit.cz

Kovář
nástRoJář
soustRuŽníK
FRÉZař
U pozice kovář stačí pouze fyzická zdatnost a zručnost,

ostatní Vás naučíme.
Více info nawww.kovolit.cz/kariera

✔ 1 – 2 směnný provoz – volné víkendy!!!
✔ Nástupní mzda od 30 000 Kč + docházkové prémie

✔ Týden dovolené navíc a prac. úvazek 37,5 hod/týdně
✔ Široký výběr dotovaného stravování, firemní tarify a další benefity

✔ Zkušený tým – vhodné i pro absolventy
✔ Bezproblémové spojení MHD a IDOS.

nástupní mZda
od 30 000 Kč

NOVÁ VÝSTAVA. JAK ČESKOSLO
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Pachmanová. Zároveň pak
upozorňuje na skutečnost, že
už za první republiky bývaly
výstavy interaktivní. „Součás-
tí tehdy bylo sportovní hřiš-
tě, tělocvična, filmy, zrcadlo,
kde si ženymohly poměřovat
své tělo s tehdejším ideálem,
a dokonce i závody ve vaře-
ní,“ dodává Pachmanová.
Na návštěvníky současné

expozice sportování ani vaře-
ní nečeká, zato ji mohou s od-
stupem navštívit vícekrát
a vždy si prohlédnout něco
nového. Většina exponátů na
papíře totiž nemůže být
z technických důvodů vysta-
vována déle než tři měsíce,
výstava přitompotrvá tři čtvr-
tě roku, proto se bude průběž-
ně proměňovat.
Další oddíly výstavy se skr-

ze bohaté obrazovémateriály
i dobové rozhlasové nahráv-
ky dotýkají nové role žen ve
veřejném prostoru včetně ka-
váren, ulic, nově se formují-
cích masových médií nebo
v ženských spolcích či politi-
ce. Neopomíjejí ani moderní
reformu ženského ošacení,
která se týkala sportovního,
všednodenního i pracovního

a dělnického oděvu. Důleži-
tou součástí výstavy jsou rov-
něž oddíly, které reflektují
rostoucí zájem o ženský
sport, zdravou výživu, ale
také eugeniku a tematizují
komplikovaný vztah žen
a moderních technologií, ať
již automobilů, nebo továr-
ních strojů.
Závěr výstavy je věnovaný

reformě domácnosti, místu,
s nímž prvorepubliková spo-
lečnost – dobovému feminis-
mu navzdory – ženy nadále
svazovala. RADEK BABIČKA Výstava potrvá tři čtvrtě roku, proto se její obsah bude průběžně proměňovat.

Civilizovaná žena

Toto označení bylo výsostně
československým pojmem.

● „V německých, frankofon-
ních nebo anglosaských
zemích se v tomto kontextu
používal pojem moderní,
případně nová žena,“
upozorňují na jeden
z paradoxů a z dnešního
pohledu také jazykové
neobratnosti tehdejší doby
autorky výstavy.

inzerce

VENSKO CIVILIZOVALO ŽENU?
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Jít za lepším, nebo
mít své jisté? Dile-
me víc než hamle-
tovské. Jistota je
to, čemu dávají
Češi přednost. Mě-
nit místo není je-
jich priorita.

Na rozdíl od západních trhů,
kde firmy bojují s rostoucí
fluktuací zaměstnanců, je
v České republice zatím patr-
ný opačný trend, pracovníci
zde upřednostňují jistotu za-
městnání před změnou.
Kromě lehkého výkyvu le-

tos na jaře lidé o změně práce
spíše uvažují, než ji realizují.
Zaměstnavatelé se navíc sna-
ží fluktuaci svých pracovníků
předcházet a jejich potřeby
zjišťují v pravidelných prů-
zkumech. Stále častěji z nich
vyplývá, že pro zaměstnance
je čím dál důležitější lidský

přístup, porozumění a oceně-
ní ze strany zaměstnavatele.

Amerika není náš vzor
Dle průzkumu společnosti

McKinsey & Company opusti-
lo od dubna letošního roku
svou práci více než 15 milio-
nů amerických zaměstnan-
ců. Téměř dvě třetiny americ-
kých firem očekávají, že po-
čet pracovníků, kteří chtějí
změnit zaměstnání, v násle-
dujících měsících poroste.
V České republice je touha

po změně zaměstnání menší.
Svědčí o tom jak klesající
fluktuace v některých obo-
rech, tak i zjištění průzkumu
Grafton Recruitment. Lidé
o změně často jen uvažují.
Asi nejmenší chuť ke změně
je v oboru IT, kde by pouze de-
setina zaměstnanců využila
zajímavé nabídky, pokud by
přišla. Trochu více se po nové
práci příležitostně poohlíží
pracovníci z obchodu a mar-
ketingu (22 procent) či z pod-
nikových služeb (30 procent),
nejvíce pak z výroby, kde si

práci aktivně hledá čtvrtina
zaměstnanců a dalších 37 pro-
cent by využilo dobrou nabíd-
ku, pokud by se jim naskytla.

Postižení se vraceli, ale
jen částečně
„Výkyv v jinak docela níz-

ké fluktuaci nastal v Česku le-
tos na jaře po ukončení lock-
downu, kdy se zaměstnanci
ze sektorů zasažených re-
strikcemi začali postupně vra-
cet ke svému původnímu za-
městnání. Zaznamenali jsme
to zejména v oboru zákaznic-
kých služeb (například call
centra, centra služeb pro zá-
kazníky v e-shopech, péče
o zákazníka a podobně), kam
se v době zavřené země uchý-
lilo dost pracovníků z hotelů
a cestovního ruchu,“ říká Jo-
nathan Appleton, ředitel aso-
ciace ABSL, která sdružuje po-
skytovatele podnikových, zá-
kaznických a IT služeb.
Jeho slova potvrzuje i Jan

Nedělník, generální ředitel
společnosti Comdata. Ta je
jedním z největších poskyto-

vatelů zákaznických služeb v
Česku. „Do zákaznických slu-
žeb přišlo v době lockdownu
hodně lidí z jiných oborů, kte-
ří o svou práci vlivem covidu
přišli. Následně se do svého
původního zaměstnání vráti-
li a fluktuace se tak lehce zvý-
šila, nicméně šlo spíše o do-
časný výkyv. Fluktuace je
nyní opět stabilizovaná, a na-
opak dokoncemeziročně niž-
ší než před vypuknutím pan-
demie,“ říká Nedělník.
Celkově se v oboru podni-

kových služeb drží míra fluk-
tuace na předcovidových tři-
nácti procentech, což je z po-
hledu celého trhu podprů-
měrná hodnota. Některé fir-
my z oboru se mohou chlubit
nižším údajem, výjimkou
není, zejména v případě IT
center, pětiprocentní podíl
lidí měnících místo.
V rámci průzkumů spokoje-

nosti a potřeb zaměstnanců
rezonuje ještě jeden důležitý
trend – možnost práce z do-
mova. Lidé si v době pande-
mii na tentomodel zvykli, ne-

chtějí se ho vzdávat. Potvrzu-
je to i průzkum společnosti
Ernst & Young, o možnost
práce z domova má zájem
9 z 10 kancelářských zaměst-
nanců. V průměru by takto
chtěli pracovat dva až tři dny
v týdnu. Více než polovina do-
tazovaných celého světa by
zvážila odchod z práce, po-
kud by jim po pandemii neby-
la poskytnuta určitá forma
flexibility. PAVEL HRABICA

Přemýšlení o změně

25
Přibližně čtvrtina českých
zaměstnanců se letos na jaře
poohlížela po jiném zaměst-
navateli. To ale podle průzku-
mu agentury Randstadt ne-
znamená, že všichni tito lidé
nakonec profesi nebo firmu
skutečně změnili. Před covi-
dem se fluktuace pohybovala
celostátně kolem dvaceti
procent.

Muzeum?
Ani náhodou
Historické člunkové listové
stavy z 30. let 20. století pa-
tří rodinné firmě Tkalcov-
na Kubák ze Strmilova na
Jindřichohradecku. Podnik
s tradicí od roku 1870 vyrá-
bí na strojích deky, přeho-
zy, ubrusy či ponča z vlny,
bavlny a lnu. Loni zvládla
firma pět kilometrů dek
a bavlněných ubrusových
látek. Používají se jen pří-
rodní materiály.

Více na www.jobdnes.cz/detail/LQ1O2E
Středočeský kraj

Vedoucí oddělení zahraniční spolupráce a

protokolu VŠ právo, mezinárodní vztahy, politické
vědy nebo veřejná správa, min. 3 roky praxe v obl.
diplomatického protokolu, min. rok praxe ve vedení
týmu, znalost AJ-úroveň C1. Tel.: 257280408, Email:
murlova@kr-s.cz

Technika, elektrotechnika

Více na www.jobdnes.cz

Technik automatické třídící technologie

ELEKTROMECHANIK (30-36.000 Kč)

JUNIOR ELEKTROMECHANIK - 60000 NÁSTUPNÍ BONUS

ELECTRONICS MANAGER (90. - 120.000 CZK)

PROJEKTANT ELEKTRICKÝCH STROJŮ

Stavebnictví, projekce, architektura

Více na www.jobdnes.cz

Geodet Senior

Stavební technik s pracovištěm v Brně

Technik stavebních investic pro Břeclavsko

Vedoucí stavební technik s pracovištěm v Brně nebo v Jihlavě

ROZPOČTÁŘ

Tvůrčí práce, kultura, umění

Více na www.jobdnes.cz

člen sboru ND - 1. tenor

Pracovník techniky scény (kulisák)

Tanečník baletu- člen sboru

Tutti hráč do skupiny 1. houslí

1. housle - 2. zástupce koncertního mistra

Nejvěrnějšími zaměstnanci jsou
ajťáci. Mají hodně rádi své jisté

Majitel Filip Kubák teď rozší-
ří záběr o vlněnou izolaci.
Začal ji vyrábět z vlny ovcí,
které ji nemají tak dobrou,
aby se z ní daly dělat přikrýv-
ky či jiný textil. Sám si s ní
zatepluje dům. V dílně je de-
set tkalcovských stavů. Nej-
starší, přes sto let starý
stroj, je saské pásové snova-
dlo. Staré stroje mají proto,
že umějí tkát způsobem,
jaký moderní stavy nezvlád-
nou. Loni vyhrála firma v ka-
tegorii Výrobce roku při
15. ročníku cen Czech Grand
Design. ČTK

Krátce

Výdělek nestačí
Po zaplacení všech ne-
zbytných výdajů se pěti-
ně Čechů nedostává na
konci měsíce peněz. Nej-
častěji chybí peníze že-
nám a lidem do 35 let
s nižším vzděláním a pří-
jmem do čtyřiceti tisíc
korun, ale také Čechům
žijícím ve městech od
dvaceti do devadesáti de-
víti tisíc obyvatel. MET

inzerce
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Českobudějovická Budvar
aréna je nejdéle kontinuálně
fungujícím zimním stadio-
nem v Česku. Otevřena byla
27. října 1946 jako teprve tře-
tí zimní stadion s umělou le-
dovou plochou v zemi, a to
po Praze a Bratislavě. V roce
1967 pak stadion dostal za-
střešení a o 12 let později
i druhou ledovou plochu.
V současnosti je hala, která je
majetkem města, domov-
ským stánkem hokejistů
HC Motor České Budějovice.

Kromě toho slouží i pro veřej-
né bruslení, krasobruslení,
provozování míčových spor-

tů, bruslení in-line a také pro
kulturní akce, například kon-
certy.
Aréna, která má kapacitu

6421 diváků, v minulosti hos-
tila i významné mezinárodní
sportovní akce, například
mistrovství světa ve volejbale
mužů v roce 1966 a mistrov-
ství světa hokejistů do 18 let
v roce 2005. V letech 2000 až
2002 prošel multifunkční
zimní stadion kompletní re-
konstrukcí, náklady dosáhly
273 milionů. ČTK

Do startu olympij-
ských her zbývá
sto dní.

Drtivá většina sportovců, kte-
ří mohou pomýšlet na účast
na únorových zimních olym-
pijských hrách v Pekingu, je
naočkovaná proti koronavi-
ru. Od svazů to zjistil šéf vý-
pravy Martin Doktor. Vakcí-
na proti covidu je pro účastní-
ky prakticky nezbytná, jinak
by museli do třítýdenní ka-
rantény.

Výjimku budoumít jen jed-
notlivci, kteří se nemohou na-
očkovat ze zdravotních důvo-
dů. O nikom takovém v čes-
kých barvách zatím Doktor
neví. „Mám hlasy ze sportov-
ních svazů, a co jsem větši-
nou dostal, bylo, že všichni
jsou naočkovaní. Dohromady
těch nenaočkovaných s vý-
jimkou hokejistů budou jed-

notky. U hokejistů je hodně
široký longlist, tam byla pro-
očkovanost na úrovni 90 pro-
cent. To je takový můj od-
had,“ řekl včera sportovní ře-
ditel Českého olympijského
výboru. U zatím nenaočkova-
ných sportovců Doktor na zá-
kladě informací svazů před-
pokládá, že se ještě naočko-
vat nechají.
Sportovci musejí mít plné

očkování minimálně dva týd-
ny před odletem. Pro účastní-
ky nevidí jinou cestu. Třítý-
denní izolace před vrchol-

ným závodem je pro sportov-
ce nemyslitelná. A získat vý-
jimku ze zdravotních důvodů
vůbec nebude snadné. „Mu-
sel by o tom rozhodnout spe-
ciální panel, který bude vy-
tvořen a bude posuzovat kaž-
dou žádost zvlášť. Pouze v pří-
padě vážných zdravotních
komplikací by tato komise
rozhodla, že to lze a že ten
člověk nemusí do karanté-
ny,“ poukázal Doktor na pra-
vidla, která upřesnila v pon-
dělí vydaná první verze ma-
nuálu s opatřeními proti ko-
ronaviru.
Pro letní olympijské hry

v Tokiu očkování nebylo po-
vinné a nebyla očkovaná
i část české výpravy. Tehdy se
ale vakcíny dostaly k olym-
pionikům až těsně před hra-
mi, kdy vrcholila příprava.
„Teď je ta situace jiná. V tu-
hle chvíli každý může být na-
očkovaný. Proto to může být
jakousi podmínkou účasti,“
doplnil Martin Doktor. ČTK

Jak si zpříjemnit Vánoce

Jen za
29Kč

Právě
v prodeji!

Jen

P áPrá
vv p

NOVÝSPECIÁL
časopisu tina

plný tipů a rad

Martin Doktor MAFRA

Fandové Motoru MAFRA

Další do party
Italský tenista Matteo Ber-
rettini se jako šestý hráč
kvalifikoval na letošní
Turnaj mistrů. Účast si za-
jistil postupem do druhé-
ho kola turnaje ve Vídni.

Zahříval lavičku
Basketbalisté New Orle-
ans se na čtvrtý pokus do-
čkali prvního vítězství
v novém ročníku NBA. To-
máš Satoranský zůstal po-

druhé za sebou pouze
mezi náhradníky a na
hřiště se nepodíval.

Kartička za milion
Podepsaná nováčkovská
kartička Sereny William-
sové z roku 2003 se stala
nejdražší prodanou žen-
skou sběratelskou kartou
v historii. Anonymní zá-
jemce za ni minulý týden
v aukci zaplatil 44 280 do-
larů, tedy zhruba 982 000
korun. ČTK

Poklona božskému Diegovi
Fotbalisté Barcelony a Boca Juniors sehrají v prosinci přá-
telský zápas na počest zesnulé legendy Diega Maradony.
Oznámili to zástupci španělského a argentinského klu-
bu, jejichž dresy slavný Argentinec během kariéry mimo
jiné oblékal. Duelem, který bude hostit Saúdská Arábie,
chtějí připomenout první výročí jeho úmrtí. ČTK

Hala. Funguje 75 letKrátce

Očkování berou
sportovci vážně

inzerce



PODZIMNÍ
OUTFITY

ZAPOJ SE DO SOUTĚŽE
O NÁKUP ZA 10.000 Kč!

ŘÍJEN–LISTOPAD

Naše
PODZIMNÍ 


